
تماس 90 دقیقه ای ترامپ با پوتین

! همهچیز برابر هیچدر
در حالی که رئیس جمهور ایالات متحده تلاش خود 
را برای پایان دادن به جنگ روسیه در اوکراین آغاز کرده 
است، رئیس جمهور دونالد ترامپ در روز چهارشنبه 
ولادیمیر  روسیه  رئیس جمهور  با  تلفنی  تماس  طی 
کرد. این اولین تماس عمومی آنها از  پوتین صحبت 
زمانی است که ترامپ به کاخ سفید بازگشته و این قطع 
ارتباط طولانی مدت بین دفتر بیضی و کرملین را پس 
از سال ها شکسته است.  واشنگتن پست مدعی شد، 
ترامپ در سخنانی گرم از رهبر روسیه که ۲۵ سال است 
روسیه را رهبری می کند و بارها به کشورهای همسایه 
حمله کرده و مخالفان قدرتمند خود را یا کشته، زندانی 
یا به تبعید فرستاده است، یاد کرد. ترامپ اعلام کرد که 
این دو مرد تصمیم گرفته اند به کشورهای یکدیگر سفر 
کنند و »توافق کردند که بسیار نزدیک با یکدیگر همکاری 
کنند«. ترامپ که در ادامه این مکالمات، با رئیس جمهور 
گفت:»  کرد،  اوکراین، ولودیمیر زلنسکی نیز صحبت 
او و پوتین احتمالاً بدون حضور زلنسکی در عربستان 
« با یکدیگر دیدار  سعودی »در آینده ای نه چندان دور
خواهند کرد«. فکر می کنم رئیس جمهور پوتین خواهان 
صلح است، و رئیس جمهور زلنسکی خواهان صلح است. 
و من نیز خواهان صلح هستم.  فقط می خواهم ببینم که 
مردم دیگر کشته نمی شوند. ما خیلی از آن جنگ خاص 

دور هستیم، اما آن جنگی وحشیانه است«.

    دستاورد پوتین 
گفت نزدیک به ۹۰ دقیقه طول  کرملین  که  تماسی 
کشیده بود، اتحاد رو به رشد بین ترامپ و پوتین را نشان 
که احتمالاً زلنسکی را نگران خواهد  گونه ای  داد، به 
ح کلی خود برای یک توافق صلح،  کرد. در ارائه اولین طر
ترامپ به شدت بر شرایطی متمرکز بود که روسیه بیشتر 
به آن ها اهمیت می دهد، و به نظر می رسید که عضویت 
اوکراین در ناتو را رد کرده و عمده بار دفاع از اوکراین را بر 
دوش اروپا می اندازد. ترامپ در مورد تلاش های اوکراین 
برای پیوستن به ناتو گفت: »من شخصاً فکر نمی کنم 
که این عملی باشد، مدت هاست که می گویند اوکراین 
نمی تواند به ناتو بپیوندد و من با آن مشکلی ندارم. من 
فقط می خواهم جنگ تمام شود، چه اوکراین به ناتو 
بپیوندد یا نپیوندد«. بیانیه های ترامپ قبل از آغاز رسمی 
کرات، امتیازات بزرگی به پوتین ارائه داده است.  مذا
پوتین مدت هاست که خواسته تا پیوستن اوکراین به ناتو 
گر ترامپ قصد نداشت که کیف را  را مسدود کند و حتی ا
وارد این اتحاد کند، می توانست این امکان را به عنوان یک 
برگ چانه زنی حفظ کند. پوتین همچنین می خواست 
که به طور مستقیم با یک مقام آمریکایی در مورد آینده 
کره کند و نه از طریق دولت کیف که به نظر  اوکراین مذا
می رسد ترامپ هم این فرصت را به او داده است. ترامپ 
با این رویکرد به طور غیرمستقیم به پوتین کمک کرده که 
به هدف دیرینه خود، یعنی جلوگیری از پیوستن اوکراین 
ح های  به ناتو، نزدیک تر شود. همچنین، به دلیل طر
کرات با پوتین مطرح کرده،  خاصی که ترامپ در مورد مذا
می توان گفت که او به پوتین یک موقعیت ویژه برای بحث 
مستقیم در مورد آینده اوکراین داده است، که به نوعی 
می تواند به زلنسکی و حمایت های غرب از اوکراین آسیب 
کرات  برساند. این رویکرد می تواند بر توازن قدرت در مذا
بین المللی تاثیرگذار باشد، به ویژه در صورتی که ترامپ 
به عنوان رئیس جمهور دوباره انتخاب شود. از آن جایی 
کید کرده که خواهان پایان جنگ  که ترامپ به طور مکرر تا
است، احتمالاً این سیاست ها بر رابطه ایالات متحده 
با روسیه و کشورهای غربی تاثیرگذار خواهد بود. ترامپ 
همچنین گفت که با اظهارات وزیر دفاع پیتر هگست که 
پیش تر در همان روز بیان کرده بود که هدف اعلام شده 
اوکراین برای بازپس گیری تمام اراضی بین المللی به 
رسمیت شناخته شده خود »غیرواقعی« است، موافق 
است. ترامپ پیشنهاد کرده است که انتظار ندارد اوکراین 
تمام اراضی خود را در توافق صلح بازپس گیرد. با این 
حال، او گفته است که پایان دادن به جنگ برای او مهم تر 
از بازپس گیری تمام اراضی اوکراین است. ترامپ و دولت 
او هنوز به طور دقیق مشخص نکرده اند که از روسیه چه 
انتظاری در هر توافق صلح دارند. با این حال، آن ها اذعان 
کرده اند که روسیه قادر خواهد بود در ازای متوقف کردن 
جنگ، در حداقل بخشی از اراضی که از اوکراین تصرف 

کرده، باقی بماند. 

   گفت وگوی ساده
احتمال  درباره  بین الملل  مسائل  کارشناس  یک 
دیدار پوتین و ترامپ در عربستاان در راستای پایان 
که  جنگ میان روسیه و اوکراین اظهار داشت:  اولا 
توافقی حاصل نشده است. صرفا پوتین و ترامپ بعد از 
چند سال درگیری بین آمریکا و روسیه در سطح روسای 
جمهور یک گفت وگوی تلفنی داشتند. هنوز برای توافق 
راه طولانی در پیش است اینکه دو طرف توافق کردند 
در عربستان دیدار کنند یک گام رو به جلو است. حسن 
بهشتی پور گفت: اما اینکه از زلنسکی دعوت نشده به 
این دلیل است که تنها مساله روابط بین آمریکا و روسیه 
موضوع اوکراین نیست بلکه یکی از مهم ترین مسائل، 
کرات ترامپ و پوتین حتما  اوکراین است.  در موضوع مذا
موضوعات مهم دیگری هم بحث خواهد شد که ربطی به 
کره در سطح  اوکراین و زلنسکی ندارد. کمااینکه این مذا
بین الملل، نه صرفا منطقه ای و اوکراین برگزار می شود.  
باید توجه کنیم که برای صلح اوکراین راه بسیار طولانی 
در پیش است با یک تلفن نمی توان پرونده سه سال 
جنگ را بست. وی افزود: انچه که مهم است در شرایط 
، نخست، ترامپ دنبال پایان دادن جنگ، دوم،  حاضر
بستن قرار داد جدید و سوم، رفع تحریم های روسیه 
است که بتواند یک بازار جدید پیدا کند. بهشتی پور 
اظهار کرد: از سوی دیگر ترامپ به دنبال این است که از 
که فعلا  نزدیک شدن روسیه به چین جلوگیری کند. چرا
رقیب اصلی ترامپ و دستگاه دیپلماسی او، چین است.

 آرمان ملی- حمید شجاعی: مشکلات اقتصادی از مساله 
  FATF لزوم راهکار و چاره اندیشی برای حل بحران تحریم ها و
، سکه، طلا و همچنین افزایش قیمت  گرفته تا افزایش نرخ ارز
مایتحاج اصلی زندگی مردم امروز عمده ترین و مهم ترین 
مساله و دغدغه کشور و جامعه شده است و جامعه خواه، 
ناخواه به روال طبیعی از گذشته تا کنون این مشکلات و 
گرانی ها را از چشم دولت می بینند. دولتی که خود میراث دار 
ناترازی ها از دولت گذشته است و به جای اسب زین شده 
زمین سوخته تحویل گرفته؛ اما به جای اینکه بنا را بر گلایه و 
شکایت از آنچه تحویل گرفته بگذارد از این مرحله عبور کرده 
و به مرحله عمل، اجرا و اینکه حال چه باید کرد رسیده است. 
البته این گفته بدین معنا نیست که دولت در شرایط حاضر 
هیچ تقصیری ندارد و صرفا تماشاچی ماجرای گرانی های 
اخیر در حوزه های مختلف بوده است. چه اینکه عده ای از 
کارشناسان بر این باورند که سیاست های اقتصادی دولت 
چندان کارآمد نبوده و همین امر نیز باعث شده تا شرایط 
بدین صورت شود که مشاهده می کنیم. با این حال رویکرد 
دولت این بوده که تا حد ممکن فشاری بر مردم و اقشار 
کمتر زیر بار مشکلات فزاینده  ضعیف وارد نشود و مردم 
اقتصادی بروند. اما از آنجا که قیمت ارز و سکه دستور پذیر 
نیست و متغیر های مختلفی در افزایش یا کاهش احتمالی 
قیمت آنها نقش دارند و از آن مهم تر بالارفتن قیمت ارز بر 
مایحتاج مصرفی و حتی سفره مردم تاثیر می گذارد پس 
خواهی نخواهی مردم نیز با این مشکلات مواجه خواهند 
گر می خواهند که مردم بیش از این در  شد و به نظر دولت ا
مشکلات اقتصادی غوطه ور نشوند و شرایط اقتصادی و 
معیشت یشان بیش از این بغرنج تر نشود باید تا حد ممکن 
 ، وضعیتی پایدار در بازارهای سرمایه ای به ویژه در حوزه ارز
سکه و طلا به وجود آورد تا در ادامه با راهکارهای بهتر و 
برنامه های مدون تر فکری بر این شرایط پریشان اقتصادی 
کند. این در حالی است که بهارستان نشینان که از همان 
مخالفت،  علم  پزشکیان  دولت  وزرای  برخی  برای  ابتدا 
اخیر  اتفاقات  پی  در  بودند  برداشته  استیضاح  و  سوال 
به دنبال استیضاح عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و 
دارایی هستند. چنانکه حتی با گذشت قریب به شش ماه 
از عمر دولت وفاق ملی پزشکیان را کنار زده و منویات خود 
را جایگزین کرده اند. در همین راستا نیز یک عضو هیات 
ح استیضاح وزیر  رئیسه مجلس ۲3 بهمن ماه از ارجاع طر
امور اقتصاد و امور دارایی به کمیسیون اقتصادی مجلس 
برای بررسی بیشتر خبر داد. حجت الاسلام علیرضا سلیمی 
ح استیضاح عبدالناصر همتی وزیر اموراقتصاد  درباره طر
به  استیضاح  ح  طر گزارش  زمانی که  »از  گفت:  دارایی  و 
کمیسیون مربوطه ارجاع شود، کمیسیون اقتصادی و وزیر 
طبق ماده ۲3۰ آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی به 
مدت 7 روز فرصت دارند در جلسه مشترک این موضوع را 
بررسی کنند. در صورتی که در کمیسیون، نمایندگان متقاضی 
ح  گزارش این طر استیضاح از سخنان وزیر قانع نشوند، 
به صحن مجلس شورای اسلامی ارجاع می شود و از زمان 
اعلام وصول توسط هیات رئیسه، وزیر مربوطه 1۰ روز فرصت 
دارد برای دفاع از خود در صحن مجلس حاضر شود.« اما 
گر محور پرسش  پرسش از بهارستان نشینان اینجا است که ا

یا استیضاح مجلس افزایش لجام گسخته قیمت ارز است 
به رغم سیاستگذاری کلان وزارت اقتصاد اما مسئولسیت 
گر قرار به پاسخگویی  مستقیم امر با بانک مرکزی است و ا
باشد باید رئیس بانک مرکزی برای پاسخ به مجلس برود نه 
وزیر اقتصاد. همین امر است که باعث شده برخی استیضاح 
وزیر اقتصاد را نه اقتصادی؛ بلکه سیاسی بخوانند. هر چند 
که برخی معتقدند یکی از پاشنه آشیل های دولت پزشکیان 
نیز عدم هماهنگی و انسجام در تیم اقتصادی دولت است که 

باعث شده تا چنین شرایط پدید آید.

     همتی و فرزین پاسخگو باشند
یک کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص استیضاح 
مسئول  مرکزی  بانک  اینکه  در  کرد:  اظهار  اقتصاد  وزیر 
مستقیم ارز است شکی نیست ولی آیا سیاست های ارزی 
که وزارت اقتصاد بر روی آن اصرار داشت که این نرخ نیمایی 
خ را وزارت اقتصاد برداشت یا آقای فزرین؟  را بردارند این نر
وزارت اقتصاد گفت: نرخ ارز را شناور یا توافقی کنیم اما به کجا 
منتهی شد و دیدیم قیمت ارز از 68 هزار تومان تا ۹4 هزارتومان 
نیز رفت اما توافق تغییری نکرد. آلبرت بغزیان به »آرمان ملی« 
بیان داشت: بنابراین نشان می دهد تعریف ما شناور نیست و 
در واقع مدیریت می شود. بانک مرکزی که موافق نبوده و فقط 
کید همتی بوده است. لذا وزیر  وزارت اقتصاد موافقت کرده و تا
اقتصاد باید استیضاح شده و جواب بدهد. وی افزود: همتی 
خ ارز بگوید به من ربطی ندارد و از فرزین  می تواند در مورد نر
کت بودند و چرا به دلار ۹4  بپرسید اما چرا این دو بزرگوار سا
کنون نیز که در کانال  هزار تومان هیچ کسی اعتراضی نکرد و ا
8۰ تومان است بازهم هیچ صحبتی نمی شود. این استاد 
گر در واقع این چند وقت نرخ  دانشگاه بیان کرد: به نظر من ا

ارز کاهش پیدا نکند مسلم است که بانک مرکزی این وسط 
متهم می شود که ارز را مدیریت می کند و ممکن است رئیس 
بانک مرکزی تغییر کند. وی تصریح کرد: ارز متغیر کلانی است 
و واردات کنجاله نیست که بگوییم فقط در یک بخش اثر 
می گذارد بلکه ارز بقیه بازارها را هم تحت تاثیر قرار می دهد. 

لذا ارز می تواند دلیل استیضاح باشد. 

     سه شنبه به مجلس می روم
 مجلس به دنبال استیضاح همتی است و دولت معتقد 
کره با مجلسی ها تا از استیضاح  به لابی های پشت پرده و مذا
وزیر اقتصاد دست بکشند. چنانکه اخیرا معاون اجرایی 
کنش به افزایش قیمت دلار و ارز گفت:  رئیس جمهوری، در وا
»آقای فرزین اعلام کردند تصمیمات خوبی داریم. اعلام کردند 
که مبلغی از قیمت دلار کم شده است و روند آن کنترل شده 
است. بانک مرکزی برنامه هایی دارد که باید عملیاتی کند.« 
کنش به خبر در جریان افتادن  محمد جعفر قائم پناه، در وا
استیضاح وزیر اقتصاد توسط نمایندگان مجلس اظهارکرد: 
»امیدوارم که استیضاح انجام نشود و هماهنگ شده که آقای 
همتی برای کارهای اقتصادی به عربستان رفتند.« این در 
حالی که وزیر اقتصاد موضع دیگری دارد و بر خلاف دولتی ها 
حق را به بهارستان نشینان می دهد. در همین راستا روز 
ج از  کرد به علت ماموریت خار گذشته وزیر اقتصاد اعلام 
، به جای یکشنبه ۲8 بهمن در روز سه شنبه 3۰ بهمن  کشور
در کمیسیون اقتصادی مجلس حاضر شده و به سوالات 
کید مجدد  نمایندگان پاسخ خواهد داد. عبدالناصر همتی با تا
بر اینکه سوال و استیضاح حق نمایندگان مجلس است، ابراز 
امیدواری کرد با توضیحاتی که در کمیسیون خواهد داد، 

نیازی به طرح مطالب در صحن مجلس نباشد.
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گــــزارش

ذره بین

»آرمان ملی« از نگاه مجلس به تیم اقتصادی دولت گزارش می دهد

؟ استیضاح به خاطر دلار

که  کشور مساله ای است  حل مشکلات  آرمان ملی: 
همه دولت ها آن را وعده و هدف اصلی خود قرار داده اند 
و برخی کمتر و برخی بیشتر تلاش خود را برای این مهم به 
کار گرفته اند، اما در این میان مساله  مهمی که همه به آن 
اذعان داشته و بر آن صحه گذاشته اند این بوده که مشکلات 
اقتصادی یا بخش مهمی از مشکلات اقتصادی کشور تابع 
سیاست خارجی و به طور مشخص حل مساله تحریم ها 
است. در چنین شرایطی دولت پزشکیان به دنبال آن است 
که مشکلات اقتصادی کشور را گام به گام حل کند. گام هایی 
که به نظر به هم وابسته و متصل هستند، چرا که لازم و ملزوم 
یکدیگرند. بسیاری بر این باورند که حل مشکل تحریم ها 
تا زمانی که لوایحFATF  تصویب نشده چندان تاثیری در 
گر FATF هم  گشایش اقتصادی برای ایران ندارد. چه اینکه ا
تصویب شود، اما تحریم ها حل نشود باز هم مشکل پا برجا 
است. لذا باید این دو مقوله را همزمان جلو برد. با این حال 
هر چه زمان به اعلام نظر نهایی مجمع تشخیص مصلحت 
نظام درباره لوایح مربوط به پالرمو و CFT نزدیک تر می شود، 
مخالفت ها با عضویت در سازمانFATF  اوج می گیرد. هر 
چند که سیگنال های مثبتی درباره تصویب FATF از سوی 
صادق آملی لاریجانی، رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
 FATF نظام فرستاده شده و او اخیرا درباره روند بررسی
در مجمع تشخیص و نتیجه آن، گفته است: »ما کار دقیق 
علمی می کنیم. البته باید توجه داشت که FATF به مجمع 
CFT دو  تشخیص ارجاع نشده بلکه دو لایحه پالرمو و 
کنوانسیون بین المللی در دستور کار قرار گرفته است«. با 
این حال، تحرکات اخیر مخالفان FATF در مجمع تشخیص 
و مجلس دوازدهم نشان از آن دارد که به رغم انتشار برخی 
از سیگنال های مثبت برای تصویب این پرونده، همچنان 
فضا درباره آن منفی است. چه اینکه سیدمحسن دهنوی، 
شبکه  در  اخیرا  مصلحت  تشخیص  مجمع  سخنگوی 
اجتماعی ایکس نوشته: »بعضا به اشتباه عنوان می شود 
  FATF که مجمع تشخیص در حال بررسی پیوستن ایران به
است در حالی که چنین چیزی در دستور کار قرار ندارد. گروه 
ویژه اقدام مالی موسوم به FATF از ایران 41 اقدام خواسته 
ج کند که دو مورد از آن، پیوستن  تا ما را از لیست سیاه خار
به کنوانسیون های پالرمو و CFT است. لایحه پیوستن به 

این دو کنوانسیون، محل اختلاف مجلس و شورای نگهبان 
بوده و تعیین تکلیف موارد اختلافی آن، در دستور کار مجمع 
قرار دارد.« حال باید دید که در چنین شرایطی چه میزان 
می توان به تصویب لوایح باقی مانده از FATF امیدوار بود. 

   نگاه سیاسیون 
لوایح FATF همانطور که در دولت، مجمع تشخیص 
نیز  سیاسی  جریانات  می شود  پیگیری  مجلس  حتی  و 
به  نسبت  و  هستند  آن  تصویب  عدم  یا  تصویب  پیگیر 
از  برخی  و  اظهارنظر می کند. چنانکه اصلاح طلبان  آن 
اصولگرایان معتدل و میانه رو از تصویب آن حمایت کرده و 
تندروها و پایداریچی ها مخالف تصویب این لوایح هستند. 
در همین راستا یک فعال سیاسی اصولگرا درباره بررسی 
پرونده FATF در مجمع تشخیص و سرنوشت آن و سخنان 
موافقان و مخالفان اظهار داشت: موضوع FATF یکی از 
موضوعات نادری بود من زمانی که صحبت های موافقان و 
مخالفان را می شنیدم، متوجه شدم واقعا از نظر استدلال، 
موافقان تسلطی کاملی بر مخالفان نداشتند و مخالفان 
که قابل لمس است. در چنین  هم دغدغه هایی دارند 
شرایطی طبیعی است که برای تصمیم گیری همه جوانب را 
سبک و سنگین کرده و درآمد و هزینه آن را درنظر می گیرند. 
محسن کوهکن بیان کرد: باید به برخی ها که در تصویب
FATF  تندروی کرده و تصور می کنند که در حوزه تحریم ها 
اثرگذار است، که اینگونه نیست. موافقان FATF حرف هایی 
در این زمینه دارند که قابل توجه هست و دغدغه های 
مخالفان این پرونده نیز قابل احساس است. یکی از دلایلی 
که مدت ها این پرونده در مجمع تشخیص طول کشیده، 
به خاطر اختلاف نظرهایی است که وجود دارد. از طرفی 
اختلاف نظرها درباره این پرونده جناحی نشده و افراد 
  FATFدیدگاه های مختلفی دارند وی افزود: اینکه بگوییم
هیچ دستاوردی ندارد اشتباه است اما دغدغه و نگرانی ها 
برای است که از طریق اقداماتی که ایران با پیوستن به این 
سازمان انجام می دهد، مشکلات دیگری را در راستای 
اعمال تحریم ها ایجاد نکند. احساس من این است که 
نماینده  کرد.  برخورد  محتاطانه    FATFمساله با  باید 
کید کرد: هیچ فشاری نباید ایجاد شود.  ادوار مجلس تا

ح  باید اجازه بدهیم آقایان با دقت بحث های خود را مطر
کنند و این فشارها اخلافی نیست.  همچنین یک فعال 
سیاسی اصلاح طلب درباره بررسی پرونده FATF در مجمع 
تشخیص گفت: من فکر می کنم ارجاع مجدد این موضوع 
به مجمع تشخیص مصلحت نظام برای رسیدگی دوباره، 
در راستای پشتیبانی و حمایت از خواست رئیس جمهوری 
است و بررسی مجدد پیوستن ایران به سازمان  FATF  قدم 
امیدوارکننده ای برداشته شده است. حسن رسولی،  اظهار 
کرد: همه کارشناسان مجرب تجاری، بانکی و پولی کشور باور 
دارند که تصویب این پیشنهاد در مجمع تشخیص گذرگاه 
تعیین کننده ای برای برقراری مناسب کم هزینه تجاری روان 
بین بانکی بین بخش های عمومی، دولتی و خصوصی کشور 
با نظام بانکی جهان است. تا آنجایی هم که اطلاع دارم 
رئیس مجمع تشخیص پروندهFATF  را به کمیسیون های 
ذیربط مجمع ارجاع دادند و درخواست کردند تا کمیسیون 
3 گانه مجمع طی جلساتی فشرده دستور رهبری را مورد 
بررسی قرار بدهند.  وی درباره احتمالات بر سر تصویب یا رد
FATF  گفت: بدترین پیش بینی که احتمالا قابل پیش بینی 
است، عدم تصویب مجدد این پیشنهاد در مجمع تشخیص 
است. این اتفاق هم برای دولت، هم منافع ملی و مردم خبر 
بسیار بدی است. یک احتمال دیگر نیز بر این است که 
پالرمو توسط مجمع تصویب شود اما با CFT مخالفت شود 

که خیلی برای مسائل ملی ثمربخش نیست. 

    FATF و مشکلات
کرد  کید  یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، تأ
که هیچ مصوبه ای درباره لوایح مرتبط با FATF  پیش از 
بررسی در صحن مجمع، اعتباری ندارد. احمد وحیدی با رد 
ادعاهایی مبنی بر تأثیر FATF بر روابط بانکی ایران، تصریح 
کرد: امروز مشکلات بانکی ما ناشی از تحریم های یک جانبه 
و ظالمانه آمریکاست، نه FATF. کسانی که ارتباطات بانکی 
ایران را قطع کرده اند، این اقدام را به دلیل تحریم های آمریکا 
انجام داده اند، نه موضوع FATF وحیدی همچنین گفت 
 FATF که ادعای مرتبط دانستن مشکلات بانکی کشور با
نادرست است و هنوز زمان بررسی این لوایح در صحن 

مجمع مشخص نشده است. 

»آرمان ملی« رویکردها به تصویب لوایح FATF را بررسی می کند

مصلحت در تصویب لوایح 
      احمد وحیدی: زمان بررسی لوایح FATF در صحن مجمع مشخص نیست 

ح کرد ناصر ایمانی مطر
چرخشبهسمتچینوروسیه

کره با آمریکا با توجه به تحولات چند هفته   مذا
اخیر به نظر دور از دسترس می رسد، اما سؤال 
کره چه باید  اساسی اینجاست که در فقدان مذا
کرد؟ آشفتگی ذهنی جامعه و بازار ها در این 
وضعیت پاسخ مشخصی پیدا نمی کند همزمان 
برخی تحلیلگران سیاسی معتقدند باید به سوی 
شرق رفت و از ظرفیت های آنها استفاده کرد. 
برخی نیز در مقابل آنها مدعی  هستند تحریم ها 
غرب اجازه  فعالیت در شرق را هم نمی دهد و برای 
حساب کردن روی چین و روسیه، باید از سد 
آمریکا گذشت، سدی که البته در صورت عبور از 
آن، دیگر همکاری با شرق نیز چندان جذابیتی 
برای بازار ها، صنایع و اقتصاد گره خورده با غرب 

نخواهد داشت. 
    اجرا مهم است 

یک فعال سیاسی اصولگرا، در پاسخ به اینکه 
کره با غرب دور از دسترس  در شرایطی که مذا
قرار گرفته و چندان امیدی به آن نیست، دولت 
از بحران های فعلی  برای عبور  راهکاری  چه 
کره نکردن موافق  دارد اظهار داشت: من با مذا
کره  نیستم، چون این عبارت، خام است. مذا
کره در صورت توافق  فی نفسه ارزشی ندارد، مذا
کردیم و  کره  اجرایی ارزش دارد. ما بار ها مذا
چند سال هم طول کشیده و حتی منجر به عقد 
کرات سعدآباد و  توافق هایی هم شده، مانند مذا
کراتی  گر قرار باشد مذا برجام که اجرایی نشدند. ا
کره نکنیم  انجام شود که اجرایی نشود، اصلا مذا
کره یکسری  بهتر است. ناصر ایمانی گفت: مذا
توقعات ایجاد می کند و آثار عدم اجرای آن بدتر 
کرات به این علت  کره نکردن است. مذا از مذا
در سال های اخیر اهمیت داشته که مسئولان 
مختلف تصور می کردند انتهای هر مسیری غرب 
است. الان دنیا کاملا تغییر کرده است. جهان دیگر 
جهان بیست سال قبل نیست. معادلات جهانی 
به شدت بهم ریخته است. صحبت های ترامپ را 
ناشی از این بدانید که آمریکایی ها متوجه تغییر 
گر مسئولان  سریع جهان شده اند. به نظر من ا
ما، اعم از دولت و مجلس، این موضوع را عمیقا 
درک کنند که دنیا مسیری نیست که به غرب 
ختم شود، نتیجه ی بهتری خواهیم گرفت. این 
فعال سیاسی اصولگرا با بیان اینکه ما راه های 
کنیم،  که به جز غرب پیگیری  بسیاری داریم 
بیان داشت: ایران عضو پیمان های چندجانبه  
مختلف شده که ظرفیت های خوبی دارند. کشور 
چین ظرفیت بالایی دارد و باید بتوانیم با آن کشور 
هم مسیر سرمایه گذاری جدی را پیگیری کنیم. 
ایمانی در ادامه بیان کرد: افکار عمومی بر این 
باور است که نشانه ای از ظرفیت های شرق و 
سرمایه گذاری هایشان ندیده، اما در گفت و گو با 
غرب حتی در حد چند ماهه برجام، گشایش های 
اقتصادی ملموسی دیده شد. با این وجود چرا 
چینی ها در ایران دیده نشدند که جامعه تا این 
حد نسبت به آنها ناامید نباشد؟ وی افزود: اینکه 
مردم نشانه ای ندیدند، به مسئولان ما برمی گردد. 
بار ها و بار ها طی سال های گذشته، مسئولان آن 
کرات از مسئولان ما گله کرده اند  کشور ها در مذا
که ما آمادگی داریم، اما شما جلو نمی آیید، چون 
توجهتان به غرب است. به گفته این سیاستمدار 
کشور های  چندجانبه،  پیمان های  اصولگرا، 
همسایه و قدرت های بسیار بزرگ اقتصادی 
مانند چین و هند و روسیه ظرفیت های بزرگی 
گر مسئولان ما بخواهند خود را درگیر  هستند که ا
تجدیدبرجام و غرب فکر نکنند می توانیم به طور 

جدی به آن ها فکر کنیم. 
   تسلیم شدن!

ناصر ایمانی عنوان کرد:  طالبان از مسئولان 
ایرانی قوی تر عمل کرده اند که چین در افغانستان 
کستان و عربستان سرمایه گذاری کرد، اما  و قطر و پا
کت  در ایران فقط حرف آن شنیده شد. وی شرا
عمیق اقتصادی چین با رژیم طالبان را یادآور شد 
و گفت: کشور افغانستان، طی چند سال گذشته 
که گروه طالبان که همه با آن مخالف هستیم، 
سر کار آمده تورمشان کاهش پیدا کرده است. 
عربستان که کاملا در مدار آمریکا حرکت می کند، 
سرمایه گذاری های بزرگی از چین جذب کرده 
است. ما چرا این کار را نمی کنیم؟ تا حالا در ده 
سال گذشته چند نفر از مسئولان ما را دیده اید 
که در رسانه های عمومی از قدرت اقتصادی و 
امکانات و تکنولوژی بالای چین صحبت کنند؟ 
ایمانی با بیان اینکه دولت رئیسی گام های بلندی 
در جهت اتحاد با چین برداشت تصریح کرد: 
ایشان علاقه مند بود، اما عمرشان کوتاه بود و 
قدم هایی نیز برداشت. پیمان شانگهای و بریکس 
را در زمان آقای رئیسی پیگیری کردیم. بحث من 
بر سر دولت ها نیست و کلی می گویم. ما الان یک 
قرارداد ۲۵ ساله با چین داریم، چند قرارداد در 
چارچوب آن با چین بسته ایم؟ تا وقتی ما تمایل 
نداشته باشیم، طبیعتا چین هم با اصرار خودش 
سرمایه گذاری نمی کند. تکنولوژی های موجود در 
چین دست کمی از آمریکا ندارد. چین برابر با آمریکا 
در حوزه ی هوش مصنوعی فعالیت می کند. این 
فعال سیاسی تصریح کرد: ما خیلی از این امکانات 
را پیش رو داریم، اما تمام توجه مسئولان ما صرفا 
گر مقداری چرخش  به غرب و آمریکا بوده است. ا
جدی به سمت چین و هند و روسیه داشته 
باشیم، اعلام خطری برای غرب تلقی می شود 
کره متمایل می شوند. نه مثل  و بیشتر به مذا
امروز ترامپ که می گوید تمام تسلیحات نظامی و 
کره کنیم. این یعنی  هسته ای را نابود کنیم تا مذا
کره کنیم، تسلیم شدن هم که  تسلیم شوید تا مذا
کره ندارد. مثل ژاپن در جنگ جهانی  دیگر مذا
کره اش معنی نداشت. مسئولان  دوم که دیگر مذا
ما به طور جدی باید مسأله  پیمان های شرقی 
و کشور های همسایه را جدی بگیرند. عربستان 
امکان سرمایه گذاری خوبی دارد، اما از این طرف 

شرایط را هموار نکردیم. 

آلبرت بغزیان در گفت وگو با »آرمان ملی«: وزیر 

اقتصاد و رئیس بانک مرکزی باید پاسخگو باشد

عبدالناصر همتی: سه شنبه به کمیسیون 

اقتصادی می روم


